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گزارش

قیمت کنســرو ماهی در نیمه نخست فروردین بین ۳۰ تا ۵۰ هزار تومان 
بــود؛ اما در هفته های جاری بازار این محصول پروتئینی نوســان داشــته به 
طوری که قیمت برخی برندها به ۶۴ تا ۶۹ هزار تومان رسیده است.به گزارش 
خبرنگار مهر، اردیبهشت زمان تغییر قیمت بیشتر کالاها از جمله محصولات 
کشــاورزی و مواد غذایی اســت. در هفته جاری نــرخ جدید برخی کالاهای 
اساســی تعیین تکلیف و ابلاغ شــد. مرغ، تخم مرغ، قند و شــکر، بازار برنج 
خارجی و چای از جمله اقلامی هســتند که بهمن سال گذشته به تشکل های 
بخش خصوصی مرتبط واگذار شــد.خرید تضمینی گندم هفته گذشــته هر 
کیلو ۱۵ هزار تومان از ســوی سرپرست وزارت جهاد کشاورزی اعلام شد که 
به دنبال اعتراض کشــاورزان و گندمکار موضوع بازنگری قیمت اعلام شده در 
دستور کار قرار گرفت. قرار است در هفته جاری شورای قیمت گذاری کالاهای 
اساسی محصولات کشــاورزی به ریاست سرپرست وزارتخانه به عنوان رئیس 
شــورا تشکیل جلسه داده و قیمت توافق شده )۱۷ هزار تومان( به امضا تمام 

اعضای شــورا برسد. قیمت واقعی گندم موضوع مهمی است زیرا این محصول 
ضمن اینکه قوت غالب مردم است ماده اولیه بسیاری از صنایع غذایی از جمله 
ماکارونی محسوب می شود. کاهش کشت در کشور منجر به واردات این کالای 
اســتراتژیک با نرخ بالاتر خواهد شد.گوشت مرغ با وجود نرخ مصوب ۷۳ هزار 
تومان همچنان بالای ۸۰ هزار تومان در بازار قیمت گذاری شده است. آخرین 
نرخ این محصول پروتئینی شــب گذشته ۸۴ هزار و ۹۰۰ تومان بود. گوشت 
قرمز در یک ماه اخیر تغییر قیمت نداشــته و همچنان بین ۳۷۰ تا ۴۶۵ هزار 
تومان در نوســان است.نرخ شیر خام نیز در هفته جاری تعیین تکلیف شده و 
هر کیلو، درب دامداری ها با افزایش ۲۵ درصد ۱۵ هزار تومان شــد. این نرخ 
سال گذشته ۱۲ هزار تومان بود. به این ترتیب قیمت محصولات لبنی که در 
چند هفته اخیر برخی از آنها دچار کمبود در بازار بود افزایش قیمت خواهند 
داشــت.همچنین با وجود افزایش قیمت قند و شــکر از هفته دوم فروردین 
امســال و نایابی شکر در اردیبهشــت قیمت نهایی هنوز از سوی وزارت جهاد 

کشــاورزی ابلاغ نشده است. اما بنا بر نامه منتشر شده از سوی انجمن صنفی 
کارخانه های قند و شکر ایران که از بهمن سال گذشته به عنوان تشکل بخش 
خصوصی متولی تنظیم بازار این کالای اساســی شــده، هر کیلو قیمت شکر 
دولتــی از ۱۸ هزار تومان به ۲۵ هزار و ۵۰۰ تومان رســیده )۴۱.۶۷ درصد 
افزایش( مبلغی که دولت این محصول را به شکل فله ای خریداری کرده و پس 
از بســته بندی به ۳۸ و ۳۳ هزار تومان )به ترتیب قند و شــکر( برای مصرف 
کننده نهایی می رسد. البته این قیمت ها نوسان داشته و هنوز مشخص نیست 
پس از تعیین نهایی قیمت، نرخ قند و شکر در بازار چه عددی باشد.تن ماهی 
و رب گوجه فرنگی از جمله محصولات کنســروی کشور هستند که مشمول 
قیمت گذاری تعزیراتی شده اند. قیمت کنسرو ماهی در نیمه نخست فروردین 
بین ۳۰ تا ۵۰ هزار تومان بوده اما در هفته های جاری شــاهد نوسان قیمتی 
در این بازار بوده ایم. در هفته جاری قیمت کنســرو ماهی برخی برندها تغییر 
کرده و بین ۶۴ تا ۶۹ هزار تومان نرخ گذاری شــده اند. به نظر می رســد نرخ 
این ماده غذایی بیش از ۶۰ درصد افزایش قیمت داشــته است.بازار حبوبات و 
انواع برنج خارجی و ایرانی در چند هفته اخیر آرامش نسبی داشته و تغییری 

قیمتی نداشته است.

رصد بازار کالاهای اساسی در هفته پایانی اردیبهشت ۱۴۰۲

رئیس ایمیدرو تغییر کرد
با حکم سرپرســت وزارت صنعت، معدن و تجارت، رئیس ســازمان توسعه و 
نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمدرو( که طبق سنوات اخیر در سمت 
معــاون وزیر صمت نیز بوده، تغییر کرده و امیر خرمی شــاد جایگزین وجیه الله 
جعفری شده است.به گزارش ایسنا، سید مهدی نیازی در حکمی، امیر خرمی شاد 
را که تا پیش از این، معاون برنامه ریزی و توانمندســازی ایمیدرو بوده اســت را 
جایگزین وجیه الله جعفری کرده و به ســمت رئیس هیات  عامل این ســازمان 
)سازمان توســعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران( و  معاون وزیر صمت 
برگزیده است.وجیه الله جعفری از آذر ماه ۱۳۹۹ با حکم وزیر صمت وقت )علیرضا 
رزم حسینی( تاکنون، رئیس هیات عامل ایمیدرو و معاون وزیر صمت بوده است.
خرمی شــاد نیز از خرداد ماه ۱۳۹۹، با حکم حسین مدرس خیابانی )سرپرست 
وقــت وزارت صنعت، معدن و تجارت( به عنــوان عضو هیات عامل ایمیدرو این 
سازمان منصوب شد.گفتنی است مراسم تودیع و معارفه روزگذشته ) یکشنبه( 

در محل ایمیدرو برگزار شد.

وعده  تکمیل آزادراه منجیل- رودبار در ۶ ماه
با گذشت سال ها از بهره برداری آزادراه قزوین - رشت، همچنان هشت کیلومتر 
نهایی پروژه باقی مانده و حالا مدیرعامل شــرکت ســاخت و توسعه زیربناهای 
حمل ونقل کشور از آماده سازی آزادراه منجیل- رودبار حداکثر تا آبان ماه ۱۴۰۲ 
خبر داده است.به گزارش ایسنا، آزادراه منجیل-رودبار باقی مانده آزادراه قزوین-

رشت اســت که به دلیل شــرایط خاص خود با برخورداری از تونل ها و پل های 
زیاد، به زعم مســئولان یکی از پیچیده ترین و سخت ترین آزادراه های کشور به 
شــمار می رود. همچنین این آزادراه از کنار بافت شــهری و بالای رودخانه عبور 
می کند و به همین دلیل کار در این محور بسیار سخت و دشوار است. در آخرین 
اظهار نظر درباره این آزادراه، خیرالله خادمی -مدیرعامل شرکت ساخت و توسعه 
زیربناهای حمل ونقل کشور- ضمن بازدید از آزادراه منجیل- رودبار با بیان اینکه 
این مسیر منجیل بخشی از آزادراه رشــت به قزوین است،  افزود: این آزادراه به 
طول ۸.۵ کیلومتر در حال احداث اســت که ۸۵ درصد از این مسیر شامل پل و 
تونل می شود، بنابراین این پروژه، یک سازه بسیار سنگین بتنی است و عملیات 
اجرایی آن از حدود ۸۶ درصد پیشــرفت برخوردار است.وی ابراز امیدواری کرد 
حداکثر تا آبان ماه ۱۴۰۲ این پروژه برای عبور مردم آماده شود و افزود: با احداث 

این آزادراه، از حجم بالای ترافیک آزادراه رشت به قزوین کاسته خواهد شد.

نحوه تشخیص لوازم یدکی اصل از تقلبی مشخص شد
یک مقام مسئول گفت: خریداران لوازم یدکی می توانند با مراجعه به سامانه 
جامــع تجارت و یا شــماره گیری کد دســتوری #۷۷۷۷*۴*، از اصالت، نحوه 
خدمات پس از فروش و ویژگی های محصولات اطمینان حاصل کنند.به گزارش 
خبرگزاری مهر، رضا موســی زاده، سرپرست دفتر پیشگیری از قاچاق کالا و ارز 
با اشــاره به حجم قابل توجه قاچاق و تقلب در قطعات یدکی خودرو گفت: این 
اقلام به منظور جلوگیری از تقلب و کاهش حجم قاچاق به عنوان یکی از کالاهای 
هدف مبارزه با قاچاق کالا تعیین شده است.وی ادامه داد: در لایه های پیشگیری 
و مقابله با قاچاق برنامه های مختلفی به منظور ارتقای شفافیت زنجیره تأمین این 
کالاها، در دستور کار ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز قرار گرفته است.این 
مقام مسئول عنوان کرد: یکی از برنامه های اصلی که طبق ماده ۱۳ قانون مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز در حال اجرا است؛ شناسه گذاری و ایجاد قابلیت استعلام گیری 
کالاها به منظور ایجاد قابلیت تشــخیص کالای قانونی از کالای غیرمجاز اجرایی 
شده است. استعلام کالاها هم زمان برای بازرسان و عموم جامعه قابل انجام است 
و مزایایــی را برای هر دو گروه فراهم می کند.موســی زاده با بیان اینکه قابلیت 
استعلام کالاها ابتدا برای ۲ قلم کالای کمک فنر و باتری خودرو فراهم شد، گفت: 
در حال حاضر در خصوص قطعات یدکی خودرو، برای ۵۵ عدد از اقلام پر مصرف 
لوازم یدکی قابلیت انجام اســتعلام در سامانه جامع تجارت فراهم شده است. در 
واقع بر اساس اولویت سنجی، شناسه گذاری برای اقلام پرمصرف و دارای فراوانی 

بیشتر قاچاق و تقلب در دستور کار قرار گرفته است.

سرمایه گذاری ۱۰ هزار میلیارد تومانی بیمه ها 
برای ساخت مسکن

سرپرســت سازمان ملی زمین و مسکن از انجام مذاکرات اولیه این سازمان با 
بیمه مرکزی برای همکاری مشــترک در ساخت واحدهای نهضت ملی مسکن 
خبــر داد و گفت: بیمه در فاز نخســت برای ســرمایه گذاری حــدود ۱۰ هزار 
میلیارد تومان در بخش مســکن اعلام آمادگی کرده است.به گزارش وزارت راه و 
شهرسازی، ارسلان مالکی با تاکید بر اهمیت نقش بیمه ها در اقتصاد کلان کشور، 
افزود:مذاکرات اولیه با رئیس کل بیمه مرکزی برای همکاری مشترک در ساخت 

واحدهای نهضت ملی انجام شده است.
وی با بیان اینکه در مذاکرات اولیه، مدل های مشارکتی و سرمایه گذاری جاری 
در ســازمان ملی زمین و مســکن به مدیران ارشــد صنعت بیمه کشور معرفی 
شده اســت، اضافه کرد: همچنین در این نشست برای دریافت مدل پیشنهادی 
مدنظر صنعت بیمه برای مشارکت در ساخت مسکن اعلام آمادگی کردیم.مالکی 
شهرک سازی و صندوق های ســرمایه گذاری را الگوی موفقی برای مشارکت در 
ســاخت مســکن دولتی خواند و ادامه داد: انتخاب این مدل ها بسته به ذائقه و 
تمایل سرمایه گذار دارد.سرپرست سازمان ملی زمین و مسکن با بیان اینکه برای 
مشارکت در ساخت و سازها به دنبال کسب سود نیستیم، تصریح کرد: هدف ما 
تولید مسکن برای اقشار گوناگون جامعه است، اگر بنابر شرایط زمین یا موقعیت 
قراردادها سودی از مشارکت نصیب سازمان شود، این سود دوباره به چرخه تولید 

مسکن باز خواهد گشت.

بازگشت پرقدرت بورس به مدار صعود 
با رشد ۷۱ هزار واحدی 

شــاخص کل بورس تهران در پایان معاملات روزگذشته با ۷۱ هزار و ۸۸۰ 
واحد افزایش در ارتفاع ۲ میلیون و ۲۸۵ هزار واحدی ایســتاد.به گزارش ایرنا، 
شــاخص هم وزن با ۱۳ هزار و ۷۵۳ واحد افزایش به ۷۴۸ هزار و ۶۰۴ واحد و 
شاخص قیمت با هشت هزار و ۸۵ واحد رشد به ۴۴۰ هزار و ۱۱۱ واحد رسید.

روز یکشــنبه در معاملات بورس تهران، بیــش از ۲۱ میلیارد و ۱۰۸ میلیون 
ســهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۱۵۰ هزار و ۹۴ میلیارد ریال معامله 
شــد.فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با پنج هزار و ۴۰۴ واحد، ملی صنایع مس 
ایران )فملی( با پنج هزار و ۲۶ واحد، صنایع پتروشــیمی خلیج فارس )فارس( 
با چهار هزار و ۷۶۲ واحد، پالایش نفت اصفهان )شــپنا( با ســه هزار و ۵۵۸ 
واحــد، معدنی و صنعتی گل گهر )کگل( با ســه هــزار و ۲۱۰ واحد، پالایش 
نفت بندرعباس )شبندر( با سه هزار و ۱۲۲ واحد و معدنی و صنعتی چادرملو 

)کچاد( با ۲ هزار و ۶۴۱ واحد تاثیر مثبت بر شاخص بورس داشتند.
در مقابل بانک پارســیان )وپارس( با ۲۵۷ واحــد، زامیاد )خزامیا( با ۲۳۵ 
واحد، ســرمایه گذاری شــاهد )ثشــاهد( با ۲۰۰ واحد و تامین سرمایه امین 
)امیــن( بــا ۱۱۶ واحد تاثیــر منفی بر شــاخص بورس داشــتند.بر پایه این 
گزارش، روزگذشــته همچنین زامیاد )خزامیا(، ایران خودرو )خودرو(، ســایپا 
)خساپا(، پرداخت الکترونیک پاسارگاد )پی پاد(، گستشر سرمایه گذاری ایرن 
خودرو )خگســتر(، شرکت ســرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا( و پالایش 
نفــت اصفهان )شــپنا( در نمادهای پرُتراکنش قرار داشــتند.گروه خودرو هم 
در معاملات دیروز صدرنشــین برترین گروه های صنعت شــد و در این گروه 
ســه میلیارد و ۸۷۹ میلیون برگه ســهم به ارزش ۲۱ هزار و ۷۲ میلیارد ریال 
دادوستد شد.شاخص فرابورس نیز یکشنبه ۶۲۱ واحد افزایش داشت و به ۲۸ 

هزار و ۴۸۱ واحد رسید.
در ایــن بازار بیش از ۱۲ میلیارد و ۶۳۹ میلیون برگه ســهم و اوراق مالی 
دادوســتد شــد و تعداد دفعات معاملات دیروز فرابورس بیش از ۵۰۷ هزار و 
۵۸۲ نوبت بود.سرمایه گذاری مالی سپهر صادرات )وسپهر(، ایران خودرو دیزل 
)خاور(، پتروشیمی تندگویان )شگویا(، گروه انتخاب الکترونیک آرمان )انتخاب(، 
شرکت سرمایه گذاری صبا تامین )صبا( و پلیمر آریاساسول )آریا( تاثیر مثبت 
بر شاخص فرابورس داشتند.در مقابل بیمه پاسارگاد )بپاس(، بانک دی )دی(، 
ســنگ آهن گهرزمین )کگهر( و توسعه مولد نیروگاهی جهرم )بجهرم( با تاثیر 
منفی بر این شــاخص همراه بودند.بنابر این گزارش، مدیر نظارت بر بورس ها 
سازمان بورس گفت: روز یکشنبه ) ۲۴ اردیبهشت ماه( ۵۰ خریدار برتر حقیقی 
بازار در مجموع بالغ بر ۴۶۵ میلیارد تومان ســهام به صورت خالص خریداری 
کردند، در حالی که دقیقاً همین ۵۰ کد معاملاتی در ۵ روز گذشــته اقدام به 

خالص فروش سهام به مبلغ ۴۱۶ میلیارد تومان داشتند.

اخبار کوتاه

بورس

رئیس ســازمان بازرســی گفت: صندوق توسعه ملی ۸ 
حســاب ارزی دارد که ارزش بعضی از ایــن ارزها دائماً در 
مقابل دلار کاســته می شــود که در همین حین حدود ۸ 
میلیارد دلار از ســرمایه صندوق آب شده است.به گزارش 
خبرگزاری مهــر، ذبیح الله خدائیان در ســومین همایش 
صندوق توســعه ملی با بیان اینکه همواره یکی از معضلات 
کشورهای نفتی، شوک ها و نوسانات قیمت نفت است، اظهار 
داشت: همانطور که رهبری فرمودند، یکی از مشکلات کشور 
ما وابستگی بودجه به نفت اســت و این در حالی است که 
قیمت نفت در دست تولید کنندگان نیست و ما قیمت آن 
را تعیین نمی کنیم.رئیس ســازمان بازرسی کشور افزود: در 
چنین کشورهایی، ما شاهد منابع ناپایدار نفتی هستیم در 
مقابل مصارف و هزینه های پایدار دولتی را داریم. بنابراین به 
محض افزایش قیمت ها، ما دچار بیمار هلندی می شــویم و 
کاهش قیمت نفت سبب کسری بودجه و افزایش استقراض 
از بانک مرکزی و اخذ مالیات بیشتر و …. می شود.وی گفت: 
در خیلی از کشورهای دنیا، چنین صندوق هایی وجود دارد و 
امری بسیار رایج است. در سال ۷۹ ما نیز در کشور خودمان 
صندوقی تأسیس کردیم که در واقع به نوعی صندوق تثبیت 
ارزی بود که وظیفه آن تعدیل نوسانات قیمت نفت بود. البته 
سال ۸۹ صندوق توسعه ملی در واقع صندوق تکمیل شده 
ی همان صندوق بود که قرار شد تا بخشی از منابع نفتی و 

گاز به آن واریز شود.
خدائیــان گفت: برخی تصور می کنند صندوق توســعه 
ملــی صرفاً باید نقش تثبیتی در اقتصاد ایفا کند و صرفاً در 
تنش های ارزی با اســتفاده از منابع آن بازار ارز را مدیریت 
کرد، این دیدگاه اشــتباه اســت بلکه ایــن صندوق نقش 
توسعه ای دارد و باید با سرمایه گذاری مقدمات پیشرفت و 
رشد اقتصاد را فراهم کند همچنین نقش صیانتی نیز دارد 
به این معنا که باید این سرمایه را به نسل های بعدی انتقال 
دهد.وی ادامه داد: اولین نکته ای که صندوق توســعه ملی 
را تاکنون صندوق موفقی نشــان نداده است، این است که 
صندوق توسعه ملی شــفافیت لازم را ندارد، اگر ما منابعی 
را بــه پروژه ای اختصاص می دهیم بایــد مردم بدانند، یا به 
عنوان مثال اگر دولت ها برای پوشــش کسری ها دست به 
منابع صندوق دراز می کنند باید مشــخص باشد و همه از 
آن مطلع باشــند. نکته دیگر این است که هدف از صندوق 
نباید تثبیتی باشــد، صندوق توسعه ملی خزانه دوم دولت 
نیست.وی افزود: متأسفانه امروز از ۱۵۰ میلیارد دلار منابع 
صنــدوق، تاکنون حدود ۱۰۰ میلیــارد دلار آن را دولت ها 
برداشته اند. نمی شــود که دولت ها برای هر موضوعی مثل 
کرونا و زلزله و … که به مشکل می خورند سریع به رهبری 
نامه می زنند، که از صندوق توســعه ملی اســتفاده کنند. 

مشخصاً اگر شــخص رهبری نبودند تا کنون یک دلار هم 
در صندوق نمانده بود.رئیس سازمان بازرسی افزود: میانگین 
میزانی که باید به صندوق طبق قانون اختصاص داده شود، 
اختصاص داده نمی شود. صندوق باید سرمایه ای برای آینده 
باشــد، در حالی که تبدیل به تهدیدی برای آینده شده اند. 
همانطور که رهبری معتقدند، هر مبلغی که دولت از صندوق 
برداشــت می کند باید به صورت تسهیلات باشد، نه مبلغی 
که دولــت آن را بردارد و پرداخت نکند.وی ادامه داد: بیش 
از ۴۰۰ بــار از صندوق امهال گرفتند، یا از طرفی دوره های 
بازپرداخت ۸ ساله به ۱۴ سال افزایش پیدا می کند، مشخص 
است با این شــرایط این صندوق هیچ پیشرفتی نمی کند.
خدائیان گفت: صندوق توسعه ملی وسیله ای برای سرمایه 
گذاری است نباید نقش بانک ها را ایفا کند و همه به دنبال 
اخذ تسهیلات از آن باشند.وی افزود: همچنین دیگر نکته ای 
که باید گفت این است که صندوق توسعه ملی باید مستقل 
باشد، در شرایط فعلی دبیرخانه صندوق در سازمان برنامه و 
بودجه است، مشخص است که دغدغه سازمان صرفاً تدوین 
و تنظیم بودجه کشــور است و دغدغه ای در خصوص منابع 
صندوق توســعه ندارد.خدائیان با اشــاره به طرح هایی که 
صندوق توسعه ملی به آن تسهیلات می دهد، گفت: صندوق 
هیچ نقشی در بررسی پروژه ای که تسهیلات می دهد ندارد، 
که آیا این پروژه توجیه اقتصادی دارد؟ بازگشت سرمایه آن 

چطور اســت و … از دیگر معضلات صندوق توســعه ملی 
این است که شــاهد عدم مدیریت منابع ارزی صندوق در 
بانک مرکزی، هســتیم.رئیس سازمان بازرسی کشور تاکید 
کرد: صندوق توسعه ملی ۸ حساب ارزی دارد، که بعضی از 
این ارزها دائماً ارزش آنها در مقابل دلار کاســته می شود اما 
صندوق چون مدیریتی بر آنها ندارد، حدود ۸ میلیارد دلار از 
سرمایه صندوق در همین بین و به واسطه ی کاهش ارزش 

برابری نرخ بعضی ارزها در مقابل دلار، آب شده است.
پیشنهاد واریز همه درآمد نفت و گاز 

به صندوق توسعه ملی
مدیرعامل صندوق توســعه ملی با اشاره به بدهی ۱۴۰ 
میلیارد دلاری دولت و بخش خصوصی به این صندوق گفت: 
اگر همه درآمدهای نفت و گاز به صندوق واریز شــود اندازه 
۱۰ ســال گذشــته برای دولت درآمدزایی می کنیم.مهدی 
غضنفری در حاشیه همایش حکمرانی نوین صندوق توسعه 
ملی در جمع خبرنگاران، اظهار داشــت: مطالبات صندوق 
توسعه ملی از دولت ۱۰۰ میلیارد دلار و از بخش خصوصی 
۴۰ میلیارد دلار است که از این رقم بین ۶ تا ۷ میلیارد دلار 
سررسیده شده است.رئیس هیأت مدیره صندوق توسعه ملی 
همچنین با اشــاره به شعار حکمرانی نوین صندوق توسعه 
ملی گفت: اگر قرار باشد شــیوه حکمرانی صندوق توسعه 
ملی مانند ۱۰ سال گذشته باشــد صندوق توسعه ملی به 

زودی به سرنوشــت حساب ذخیره ارزی دچار شده و منابع 
آن از بین می رود، اما باید به صندوق توســعه ملی به عنوان 
صندوقی برای ســرمایه گذاری مولد و بین نسلی نگاه کنیم 
که همه درآمدهای نفت و گاز باید وارد صندوق شــود و از 
محل عایدی و ســود سرمایه گذاری به دولت پرداخت شود.
وی گفت: در شیوه نوین حکمرانی این صندوق، باید تفاوت 
بین سرمایه و ثروت باید قائل باشیم آنچه که از مواهب الهی 
مانند نفت و گاز می فروشــیم باید درآمد آن سرمایه گذاری 
شود چون سرمایه اســت و ثروت نیست و از محل عایدی 
این سرمایه گذاری باید به دولت بپردازیم.غضنفری بیان کرد: 
اگر قرار باشد وام های صندوق توسعه ملی با نرخ بهره پایین 
به تولیدکنندگان پرداخت شود منجر به توسعه نمی شود در 
حالی که منابع صندوق باید برگردد؛ در دولت های گذشته 
۱۰۰ میلیارد دلار از منابع صندوق توســعه ملی برداشــت 
شده اســت که دولت ها به صندوق بدهکار هستند و ما آن 
را به عنوان منابع خود قلمداد می کنیم که باید برگردد.وی 
اضافه کرد: پرتفوی صندوق توسعه ملی در حال حاضر ۱۵۰ 
میلیارد دلار است و ما دنبال برگشت منابع صندوق توسعه 
ملی هستیم.مدیرعامل صندوق توسعه ملی در ادامه عنوان 
کرد: این صندوق ارزی اســت و باید تصمیم گیری در مورد 
آن به شــکل ارزی باشد وقتی که سیستم حسابرسی منابع 
صندوق را به ریال تبدیل می کند و برای آن سود شناسایی 
می کند یعنی صندوق هر روز کوچک تر می شــود.غضنفری 
گفت: باید همه مردم را در جریان وجوه صندوق و درآمدها 
و برداشــت های آن قرار دهیم زیرا شــفافیت صندوق های 
ثروت ملی مهم اســت.وی اظهار داشــت: امروز در حضور 
رئیس مجلس پیشنهاد کردیم که این موارد به عنوان اصلاح 
شیوه حکمرانی صندوق توسعه ملی در برنامه هفتم توسعه 
گنجانده شــود و همه درآمدهای نفــت و گاز وارد صندوق 
شــود که صندوق آن را صرف سرمایه گذاری کند و از محل 
سود سرمایه گذاری های صندوق قول می دهیم به اندازه ۱۰ 
سال گذشته برای دولت درآمد کسب کنیم. البته به شرط 
اینکه هزینه های دولــت افزایش پیدا نکند.غضنفری اضافه 
کرد: درآمدهای صندوق مربوط به انفال و نفت و گاز اســت 
که اگر صرف ســرمایه گذاری شود می توانیم برای نسل های 
آینده هم منابعی داشته باشیم و همه این ها بستگی به شیوه 
تصمیم گیری برای صندوق در مجلس شورای اسلامی دارد.
مدیرعامل صندوق توسعه ملی همچنین در مورد اینکه بین 
مفهوم تولید و توســعه باید تفاوت قائل شویم، گفت: باید با 
انواع روش های سرمایه گذاری منابع صندوق را به روز کنیم 
نه اینکه فقط تسهیلات بدهیم.وی گفت: دولت در گذشته 
منابعی برای کرونا و آب رسانی گرفته است که باید آن را به 

صندوق برگرداند.

اعلام قیمت های کذایی در بازار مســکن شــهر تهران 
صدای متقاضیان، مسئولان و نمایندگان مجلس را درآورده؛ 
به گونه ای که بعضی نرخ های دلخــواه در مناطق میانی از 
محدوده های شــمالی پایتخت فراتر رفته اســت که البته 
مشــتری برای آن ها وجــود ندارد.به گزارش ایســنا، چهار 
روز قبل سازمان حمایت در نامه ای به سایت های اینترنتی 
فروش خودرو  دستور داد تا اطلاع ثانوی از درج قیمت ها اعم 

از صفر و کارکرده خودداری کنند.
درخصوص بازار مسکن نیز طی سال های گذشته در چند 
نوبت نرخ گذاری در ســایت ها ممنوع و مجددا مجاز شد. در 
روزهای اخیر نمایندگان مجلس از دولت خواسته اند تا قبل از 
تصویب طرح ساماندهی اجاره بهای املاک مسکونی، جلوی 
قیمت گذاری در سامانه های فروش ملک گرفته شود. طرح 
ساماندهی املاک مسکونی هم اکنون در دستور کار مجلس 
قرار دارد که پس از بازگشــت نمایندگان از حوزه انتخابیه 
مورد بررسی قرار خواهد گرفت.نرخ گذاری های بی ضابطه در 
بازار مسکن و خودرو انتقاد مسئولان و نمایندگان مجلس را 

در پی داشته است. 
شــرایط به گونه ای اســت که بعضا نرخ های پیشنهادی 
فروش آپارتمان در مناطق میانی از مناطق شمالی پایتخت 
فراتر رفته که البته مشــتری برای آنهــا وجود ندارد و بازار 
مســکن در هفته های اخیر وارد رکود شده است. با بعضی 
فروشندگان که درباره علت تعیین قیمت های نجومی صحبت 
می کنیم می گویند »چهاردیواری اختیاری« خانه ی خودم 
اســت دلم می خواهد با این قیمت بفروشــم!در این رابطه 

اســماعیل حسین زهی ـ عضو کمیســیون عمران مجلس 
با بیان اینکه دولت باید پیش از تصویب طرح ســاماندهی 
املاک مســکونی در مجلس اقداماتی موثر را برای کنترل 
بازار مسکن و جلوگیری از قیمت گذاری های کاذب و خارج 
از ضابطه انجام دهد، اضافه کرد: پرداخت وام ودیعه مسکن 
برای مستاجران در بازار آشفته کنونی چندان گره گشا نبوده 
و دولت باید تدبیر جدیدی برای این مهم اتخاذ کند.از طرف 
دیگر نســبت به عملکرد مشــاوران املاک در بازار مسکن 
انتقاداتی وارد می شــود که دولت در روزهای اخیر برنامه ای 
را به منظور شناســایی مشاوران املاک غیرمجاز آغاز کرده 
است. در سطح استان تهران ۳۳ هزار بنگاه معاملات املاک 
وجــود دارد و ۷۰۰۰ دفتر املاک نیــز به صورت غیرمجاز 
فعالیــت می کنند.با توجه به پایین بــودن توان متقاضیان 
خریــد، بازار خرید و فروش مســکن راکد شــده اما اعلام 
نرخ های پیشــنهادی نامتعارف، متقاضیان خرید را از بازار 
دور کرده اســت. در این بین نقش مشاوران املاک و برخی 
مالکان در تعیین نرخ های نامتعارف، شرایط بازار مسکن را 

پیچیده کرده است.
طرح شکست خورده فروش متری مسکن 

در بورس
فروش متری مسکن در بورس یکی از راهکارها برای خانه 
دار کردن مردم بوده است اما این پروژه در سال های گذشته 
با شکست رو به رو شده بود.به گزارش خبرنگار مهر، دولت 
ســیزدهم تلاش کرده اســت که تا با فروش متری مسکن 
در بــورس حداقل مردم را خانه دار کند و ســرمایه ها را به 

ســمت ساخت و ساز هدایت کند.با توجه به اینکه هر چهار 
تا پنج سال قیمت مسکن تحت تأثیر تورم و رشد بازارهای 
موازی به یکباره دچار جهش می شود به همین دلیل به نظر 
می رسد باید راهکار اساســی برای خانه دار کردن مردم از 
ســوی دولت برنامه ریزی شود.با توجه به رشدهای ادواری 
بازار مسکن، معمولاً تعدادی از متقاضیان از خرید خانه جا 
می مانند. در دهه های اخیر معمولاً چهار تا پنج ســال یک 
بار این اتفاق می افتد که قیمت مســکن تحت تأثیر تورم و 
رشد بازارهای موازی به یکباره دچار جهش می شود و ارزش 
روز دارایی مردم در مقایســه با رشد قیمت خانه دچار افت 
می شود.طرح بورس املاک در سال های اخیر مدنظر سازمان 
بورس، شــورای عالی بورس، وزارت راه و شهرســازی و… 
بوده است و حتی سازو کار اجرایی آن در مقاطعی تهیه شده 
است اما شکل اجرایی آن به صورت جدی گرفته نشداست. 
این طرخ از سال ۱۳۹۹ مطرح شده است و بورس مسکن نیز 
می تواند ارزش سرمایه مردم را برابر تورم حفظ کند.با توجه 
به اینکه بازار مســکن براســاس تورم رشد می کند از سوی 
دیگر برخی افراد سرمایه کافی برای خرید خانه ندارند که در 
بورس مسکن می توانند به متراژ مشخصی سهام خریداری 
کنند و سرمایه گذاری در بورس مسکن می تواند با کمترین 

سرمایه انجام شود.
به گزارش مهر؛ از سوی دیگر سال ۱۳۹۹ موضوع بورس 
مســکن تحت عنوان صندوق های زمین و ساختمان مطرح 
شد که به دلیل یک مشکل آئین نامه ای، سال ها متوقف بود. 
اصلاح آئین نامه در کمیسیون تخصصی دولت وقت انجام شد 

اما به ســرانجام نرسید.دو سال قبل اوراق سلف بازار مسکن 
طی همکاری وزارت راه و شهرسازی و بورس کالا طراحی و 

اعلام شد که به زودی در یک پروژه عملیاتی می شود. 
بر اســاس این ایده ارزش تمام شــده ساخت یک واحد 
یا یک پــروژه تبدیل به ورقه های کوچک بهادار می شــود 
و در بازار توســط انبوه ساز عرضه می شــود. بورس مسکن 
یکی از روش های کاهش وابســتگی بازار مسکن به سیستم 
بانکی عنوان می شــود.فرهاد بیضایی، کارشناس مسکن در 
خصوص طرح فروش متری مســکن بــه مهر گفت: فروش 
مســکن آن هم متری در بورس امکان پذیر نیست، بورس 
کالاهای همگن در آن عرضه می شود و مسکن جزو کالاهای 
همگن نیست و قیمت واحدی ندارد.وی در ادامه بیان کرد: 
قیمت خانه بر اساس طبقات، جنوبی و شمالی بودن، مکان 
جغرافیایی تعیین می شود و نمی توان با یک قیمت واحد آن 
را بفروش رساند مگر اینکه به صورت اوراق بهادر و سهام در 

بورس عرضه و به فروش برسد.
این کارشناس مسکن در پایان افزود: در گذشته نیز این 
اتفاق در قالب صندوق زمین و ســاختمان نتوانســته افکار 
عمومی را جلب کند و عرضه مسکن در بورس هم نمی تواند 
افکار عمومی را جلب کند باید در انتظار بود دید چه برنامه ای 
برای عرضه در بورس دارند.به گزارش خبرنگار مهر، فروش 
متری مسکن از طریق بورس در چند سال اخیر مطرح شده 
اما مجال اجرا پیدا نکرده است. نرم افزار بورس مسکن آماده 
شــده است و باید مسیر پیوستگی آن با بازار سرمایه فراهم 

شود تا مشکل فروش متری خانه برطرف شود.

رئیس سازمان بازرسی:

۸ میلیارد دلار از سرمایه صندوق توسعه ملی آب رفت 

بلبشوی قیمت گذاری در بازار مسکن

اجرای قانون چهاردیواری اختیاری در نرخ گذاری مسکن

وزیر امور اقتصادی و دارایی کشــورمان در دیدار با 
همتای عمانی خود در حاشــیه اجلاس جده، خواستار 
تشکیل کمیته های مشترکی برای تسریع در عملیاتی 
کردن موافقتنامه های ســرمایه گــذاری و گمرکی دو 
کشور شد.به گزارش ایسنا، وزیرامور اقتصادی و دارایی 
ایران و وزیر مالیه عمان در حاشیه اجلاس هیات عامل 
گروه بانک توســعه اســلامی در جده دیدار و گفت گو 
کردند.سیداحســان خاندوزی، وزیر امــور اقتصادی و 
دارایی جمهوری اســلامی ایران با اشــاره به سفر اخیر 
رئیس جمهور ایران به عمــان، روابط ایران و عمان را 
حائز اهمیت تلقی و آمادگی کشورمان را برای استقبال 
از پادشــاه عمان اعلام کرد.وی مناسبات ایران و عمان 
را فراتر از مناسبات رسمی تلقی و آن را برادرانه خواند.
وزیر اقتصاد همچنین با اشاره به سفر اخیر وزیر صنعت 
عمان به تهــران، ملاقات با وی را مثبت ارزیابی کرد و 
در عین حال دیدار حاضرین در حاشــیه اجلاس بانک 

توسعه اسلامی را فرصتی برای دو کشور به منظور شروع 
نهایی سازی موافقتنامه های مشترک سرمایه گذاری و 
گمرکی دانست.خاندوزی اعلام کرد: ایران آمادگی لازم 
را برای نهایی کردند موافقتنامه های بین دو کشور که 
امور اولیه آن انجام شده دارد. سفر آتی پادشاه عمان به 
ایران نیز فرصت مناسبی برای امضاء این موافقتنامه ها 
است.ســلطان الحســبی، وزیر مالیه عمان نیز در این 
دیدار، روابط دو کشور را مداوم، مستمر و موجب توازن 
در منطقه تلقی کرد.وی سفرهای سرمایه گذاران و تجار 
ایرانی به عمان را مرهون چشم انداز روشن ایجاد شده 
بعد از سفر رئیس جمهور کشورمان به عمان دانست.وی 
همچنین با بیان اینکه اهداف دیدارهای مشترک اخیر 
وزرای حمل و نقل، بازرگانی و تجارت دو کشور محقق 
شــده، اعلام کرد که سفر پادشــاه عمان به کشورمان 
قریب الوقوع است و در این سفر وزرای سرمایه گذاری 

و انرژی عمان ایشان را همراهی خواهند کرد.

دبیر انجمن تولیدکنندگان ماءالشعیر اظهار داشت: 
به نظر می رســد در سال جاری حدود ۱۵ تا ۲۰ درصد 
افزایش نرخ در محصولات ماءالشــعیر را تجربه کنیم.
حمیدرضا علوی در گفت وگو با ایلنا، از کمبود شکر در 
کارخانه های صنعت مواد غذایی و نوشیدنی ها خبر داد و 
افزود: تولیدکنندگان پیش بینی  می کردند که کشور  در 
ابتدای ســال جاری با کمبود شکر مواجه شود از این رو 
اقدام به دپو این محصول در انبارهای خود کردند؛ به نظر 
می رســد  تا یک ماه آینده با چالش  تامین شکر مواجه 
نشــوند.وی با بیان اینکه بحران شکر از خرداد جدی تر 
خواهد شد، گفت: شکر یکی از مواد اولیه ضروری و غیر 
قابل جا شــدن از  صنعت است هر چند امکان استفاده 
از مواد جایگزین مانند شــربت ذرت و .....وجود دارد اما 
در کنار مواد جایگزین باز هم باید از شکر استفاده شود.
این فعال اقتصادی با اشــاره به تقارن کمبود شــکر در 
بازار و اوج مصرف نوشیدنی های خنک، گفت: اگر کمبود 

شــکر در فصل زمستان ایجاد می شــد تولیدکنندگان 
می توانســتند تولید را مدیریت کنند اما هم اکنون در 
فصــل گرما که مصرف افزایش پیــدا می کند مدیریت 
ســخت می شــود.به گفته دبیر انجمن تولیدکنندگان 
ماءالشعیر؛ امسال سال مهار تورم و رشد تولید است گر 
بنا باشد به دلیل کمبود مواد اولیه تولید را کاهش بدهیم 
نمی توان انتظار رشد در تولید را متصور شویم.وی با بیان 
اینکه کارخانه های تولیدی سهمیه شکر دولتی ندارند، 
گفت: در یک مقطع شــکر در بورس کالا عرضه می شد 
که این شیوه عرضه داستان های خود را داشت؛این فعال 
اقتصــادی ادامه داد: اگر بحران شــکر در کارخانه های 
تولیدی مدیریت نشود بدون تردید در ۳ ماه دوم سال به 
سمت تعطیلی خواهند رفت. دبیر انجمن تولیدکنندگان 
ماءالشعیر در پایان تاکید کرد: اگر قیمت نوشیدنی های 
سلامت محور مانند ماءالشعیر  بالاتر برود به همان میزان 

مصرف نوشابه های گازدار افزایش پیدا می کند.

کمبود شکر کارخانه ها را تعطیل می کندتسریع در اجرای موافقتنامه های سرمایه گذاری ایران و عمان


